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System uderza w tych, którzy segregują 
Segregacja śmieci staje się nieodzownym elementem 
współczesnej odpowiedzialności za ekologię. To nie tylko 
jednostkowa, ale wspólna troska o nasze środowisko, ale 
i domowe budżety. 

Powstanie baza noclegowa 
Każda nowa inwestycja realizowana na terenie mia-
sta budzi wiele wątpliwości. W sprawie zagospoda-
rowania działki przy ulicy Czyżewskiego zadzwo-
nili do nas zaniepokojeni mieszkańcy Oliwy.

Zmodernizowane schronisko przy Równej
W schronisku dla bezdomnych mężczyzn przy ul. Rów-
nej w Gdańsku jest teraz ponad 70 miejsc noclegowych. 
To efekt zakończonej właśnie kompleksowej modernizacji 
ośrodka. Prace remontowe kosztowały niemal 7,5 mln zł.
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Światowe gwiazdy zawitają do ErGo arENY
o zarządzaniu obiektem wielofunkcyjnym, inwestowaniu w nowoczesne technologie, współ-
pracy z lokalnym biznesem i kalendarzu imprez na rok 2024 w rozmowie z aleksandrą sambor-
ską opowiada magdalena sekuła, prezes spółki Hala Gdańsk-sopot, operatora erGo areny, 
laureatka tytułu lidera sportu biznes polska 2023.

5 MILIONÓW LUDZI ODWIEDZIŁO NASZĄ HALĘ
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BĘDĄ KARY

W sopocie kopciuchom mówią „nie”

Od początku tego roku w So-
pocie nie można używać tzw. 
kopciuchów, czyli pieców na 
węgiel, koks czy drewno. Za 
nieprzestrzeganie zapisów 
uchwały antysmogowej kara 
może wynieść do 5 tysięcy 
złotych.
Od początku roku w  trójmiej-
skim kurorcie do ogrzewania 
można wykorzystywać tylko 
paliwa gazowe lub lekki olej 
opałowy albo wysuszone drew-
no (o  wilgotności poniżej 20 
procent), ale tylko w  instala-
cjach takich jak kominki, które 
są używane rekreacyjnie i nie są 
podstawowym źródłem ciepła.
Według urzędników z  sopoc-
kiego ratusza w ciągu ostatnich 
13 miesięcy nie odnotowano 
ani razu, by w  mieście prze-
kroczone zostały normy zanie-
czyszczenia pyłem PM10 (gru-
by pył, który może zawierać 
toksyczne i  niebezpieczne dla 
zdrowia substancje). 
 – Mieszkańcy mieli wiele lat 
na wymianę instalacji z  dofi-
nansowaniem od miasta. War-
to było się pospieszyć, bo jesz-
cze cztery i trzy lata temu koszt 
takiej inwestycji był zwracany 
w  100 procentach. Dwa lata 
temu refundacja wynosiła 80 
procent, a w ubiegłym roku 60 
procent – przypomina Marlena 
Klepacz z  sopockiego urzędu, 
dodając przy tym, że sopocianie 

byli wielokrotnie informowani 
o możliwości skorzystania z do-
tacji na modernizację ogrzewa-
nia oraz o  przyjęciu uchwały 
antysmogowej, na mocy której 
od 1 stycznia 2024 roku zaka-
zane jest używanie instalacji 
grzewczych na opał stały, taki 
jak węgiel, koks czy drewno. 
Osoby, które nadal korzysta-
ją z  kopciuchów, muszą się 
liczyć z  kontrolami i  karami 
finansowymi.
 – Strażnicy miejscy w ramach 
eko-patrolu będą kontrolować 
lokale, w których nadal wystę-
pują piece na opał stały. Przede 
wszystkim będziemy przypo-
minać o  nowych przepisach 
i edukować „spóźnialskich”. Je-
żeli jednak ktoś będzie nagmin-
nie łamał prawo, to następnym 
krokiem będzie skierowanie 
do sądu wniosku o ukaranie – 
ostrzega Marcin Skwierawski, 
wiceprezydent Sopotu. 
Za nieprzestrzeganie zapisów 
uchwały antysmogowej kara 
może wynieść do 5 tys. zł. Po-
dobna kara może grozić za spa-
lanie odpadów, takich jak meble 
czy framugi. 
Wszelkich informacji na temat 
uchwały antysmogowej udzielają 
pracownicy w Wydziale Inżynie-
rii i Ochrony Środowiska Urzędu 
Miasta Sopotu (tel. 58 52 13 794).

(GR)

PRZEBUDUJĄ  
SOBIESKIEGO

szukają 
wykonawcy 
Sopot planuje budowę kolej-
nego woonerfu. Tym razem 
chodzi o ulicę  Sobieskiego. 
Anna Dyksińska z  Zarządu 
Dróg i  Zieleni w  Sopocie 
mówi nam, że pracami ob-
jęty zostanie odcinek od ul. 
Bohaterów Monte Cassino 
do ul. Chopina. Przebudo-
wany zostanie ciąg pieszo-
jezdny, tworząc współdzie-
loną przestrzeń dla ruchu 
pieszych, rowerzystów i  sa-
mochodów z  dominacją 
funkcji pieszej.
 – Planujemy przebudowę 
istniejącej jezdni na ciąg pie-
szo-jezdny z kostki kamien-
nej o długości ok. 245 m oraz 
miejsca postojowe z  kostki 
brukowej oraz przebudo-
wę systemu odprowadzenia 
wody deszczowej, budowę 
kanału technologicznego, 
renowację i  wzmocnienie 
muru oporowego i nasadze-
nia zieleni wraz z  3-letnim 
okresem pielęgnacji oraz 
elementy małej architektury 
w obrębie miejsc odpoczyn-
ku – mówi Anna Dyksińska.

(GR)

Jak informuje aneta niezgoda z dyrekcji rozbudowy miasta Gdańska, w 
połowie stycznie podpisano umowę na opracowanie analizy wykonania 
systemu szybkich tras rowerowych w pięciu lokalizacjach Gdańska.

– Celem opracowania jest przy-
gotowanie analizy określającej 
możliwości wykonania syste-
mu ekostrad na terenie Gdań-
ska. Jednym z problemów zi-
dentyfikowanych w istniejącej 
sieci transportowej na terenie 
miasta jest niewystarczająca 
liczba szybkich i bezpiecznych 
międzydzielnicowych tras ro-
werowych. W celu poprawy 
warunków dla mobilności ak-
tywnej ogłoszono budowę sieci 
ekostrad, czyli wygodnych tras 
rowerowych o podwyższonych 
standardach, możliwie bezko-
lizyjnych, które poprawiłyby 
bezpieczeństwo i komfort po-
ruszania się rowerem – tłuma-
czy Aneta Niezgoda.
Analiza ma dotyczyć kilku lo-
kalizacji. Mowa tu o odcinkach 
od przystanku PKM Kiełpinek 
a ul. Rakoczego (wzdłuż linii 
kolejowej) oraz od al. Adamo-
wicza do ul. Wileńskiej i od 
ul. Fiszera do al. Grunwaldz-
kiej. Kolejne dwie lokalizacja 

dotyczą Drogi czerwonej – od 
granicy miasta do Bramy Oliw-
skiej oraz wzdłuż kanału Ra-
duni – od węzła Grodeckiego 
do ul. Starogardzkiej i wzdłuż 
wspomnianego kanału – 
wzdłuż planowanej nowej linii 
PKM (od ul. Świętokrzyskiej 
do ekostrady wzdłuż kanału 
Raduni).
 – Część z proponowanych tras 
może wiązać się z problema-
mi realizacyjnymi, w związ-
ku z czym podjęto decyzję, by 

z wyprzedzeniem opracować 
analizy, które zbadają możli-
wości wykonania poszczegól-
nych odcinków ekostrad. Na 
ich podstawie określone zosta-
ną parametry tras, które będą 
wykorzystane dla pozyskania 
dokumentacji projektowej – 
dodaje Aneta Niezgoda.
Analiza ma być gotowa pod ko-
niec tego roku.

(GR)

NAJPIERW ANALIZA

Gdańsk z rowerowymi 
autostradami

KONTROLE AUTOBUSÓW

Bezpiecznie na ferie 
Pomorscy uczniowie rozpoczy-
nają właśnie zimowe ferie, pod-
czas których policjanci ruchu 
drogowego w  całym kraju po-
dejmą działania mające na celu 
zapewnienie bezpieczeństwa 
wyjeżdżającym. Mundurowi 
skupią się na kontroli autobusów 
i  kierowców wiozących dzieci 
na zimowy wypoczynek.
Biuro Ruchu Drogowego Ko-
mendy Głównej Policji przy-
gotowało wykaz miejsc pro-
wadzenia kontroli autobusów 
oraz kierowców autobusów 

przewożących dzieci i młodzież 
na wypoczynek. Wykaz ten 
zawiera zestawienie punktów 
z terenu kraju wraz z numerami 
telefonów kontaktowych, gdzie 
można uzyskać informacje na 
temat możliwości przeprowa-
dzenia doraźnych kontroli auto-
busów i kierowców.
Podczas kontroli sprawdza-
ny jest przede wszystkim stan 
techniczny autobusu i  jego wy-
posażenie, uprawnienia kierują-
cego oraz stan trzeźwości.
Dobrym rozwiązaniem jest 

poinformowanie policjantów 
o planowanym wyjeździe z kil-
kudniowym wyprzedzeniem. 
Dzięki temu można uniknąć 
dłuższego oczekiwania na przy-
jazd patrolu Policji.
Dodajmy, że na stronie bez-
piecznyautobus.gov.pl można 
sprawdzić podstawowe infor-
macje na temat autobusu: dane 
o  badaniu technicznym, dane 
techniczne, informacje o polisie 
OC.

(KGP)
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DRZEWA Z METRYCZKAMI

pierwsze arbotagi już wiszą
Na drzewach w  Gdańsku za-
uważyć można niewielkie ta-
bliczki. To Gdański Zarząd 
Dróg i  Zieleni rozpoczął zna-
kowanie miejskiego drze-
wostanu. A tabliczki – arbotagi 
– umożliwiają katalogowanie 
drzew i ułatwiają identyfikację 
poszczególnych egzemplarzy 
w  terenie. Docelowo ozna-
kowane w  ten sposób będą 
wszystkie drzewa pozostające 
pod opieką GZDiZ. 
 – Każde z nich będzie posiada-
ło własną metryczkę z podsta-
wowymi informacjami. Zbie-
rane dane będą ogólnodostęp-
ne w  portalu GeoGdańsk. Na 
każdej montowanej tabliczce 
widnieje symbol jednostki oraz 
numer porządkowy poprze-
dzony literą. Pierwsze z ozna-
kowanych drzew, klon jawor 
rosnący na Skwerze Marszałka 
Józefa Piłsudskiego, oznaczone 
zostało jako „P000001”. Litery 
w  przypadku gdańskich arbo-
tagów również mają znaczenie. 
Literą „P” oznaczane są drzewa 
rosnące w  parkach, na skwe-
rach oraz zieleńcach, literą „C” 
tagowane są drzewa rosnące 
na cmentarzach, zaś literą „D” 
drzewa rosnące w pasach dro-
gowych – tłumaczy Patryk Ro-
siński z  Gdańskiego Zarządu 
Dróg i Zieleni. 

Unikalne oznaczenia umoż-
liwią zebranie i  usystematy-
zowanie danych o  miejskich 
drzewach. Docelowo w  por-
talu GeoGdańsk zamieszczo-
ne będą metryczki wszyst-
kich oznaczonych arbotagami 
drzew. Znajdą się tam pod-
stawowe informacje (numer 
drzewa, jego gatunek, obwód 
mierzony na wysokości 130 cm 
oraz wysokość). Ułatwią one 
również zlokalizowanie kon-
kretnego drzewa w terenie.
 – Arbotagi montuje się na 
drzewie, na wysokości ok. 250 
cm od strony północnej. Ma 
to praktyczne zastosowanie, 
bowiem tabliczki nieekspono-
wane na pełne słońce dłużej 
pozostają czytelne. W  przy-
padku młodych egzemplarzy 
oznaczenia montowane są przy 
pomocy opaski w  taki sposób, 
by drzewo swobodnie mogło 
przyrastać o  kolejne słoje – na 
grubość. Na starszych drze-
wach arbotagi montowane są 
przy pomocy pojedynczych 
metalowych szpilek, które tak-
że umożliwiają przyrost. Taki 
montaż nie powoduje infekcji, 
jest bezpieczny i  nie szkodzi 
drzewom – kontynuuje Patryk 
Rosiński.

(GR)

WYSTARCZY ZWROTNA KAUCJA

Wypożyczalnia sprzętu rehabilitacyjnego  
 – Mieszkańcy Gdańska mogą 
korzystać z oferty wypożyczalni 
sprzętu rehabilitacyjnego, przy 
al. Gen. Józefa Hallera 115. Wy-
starczy pisemne wskazanie leka-
rza lub fizjoterapeuty, o koniecz-
ności używania konkretnego 
urządzenia – informuje Sylwia 
Ressel, rzecznik prasowy Miej-
skiego Ośrodka Pomocy Rodzi-
nie w Gdańsku.
To właśnie na zlecenie MOPR 
wypożyczalnię prowadzi Sto-
warzyszenie „Wspólnota Serc”. 
Punkt jest czynny: w  ponie-
działki, wtorki, czwartki i piątki 
w godz. 7.30–15.30 oraz w środy 

w  godz. 10.00–18.00. Osoba, 
która chce wypożyczyć sprzęt, 
musi wpłacić kaucję za urzą-
dzenie, a  jej wysokość zależy 
od wartości pobranego sprzętu. 
Kaucja jest zwracana klientom, 
gdy oddają urządzenia. Zdaniem 
Sylwii Ressel to dobra forma po-
mocy zwłaszcza dla potrzebu-
jących osób, których nie stać na 
zakup sprzętu. 
Szczegółowe informacje można 
uzyskać pod numerem tel.: 58 
301 30 16 (czynny w godz. pracy 
punktu).
 – Jednorazowo urządzenie 
można wypożyczyć na okres do 

sześciu miesięcy, jednak w sytu-
acjach tego wymagających, uza-
sadnionych, czas użytkowania 
może być wydłużony – dodaje 
Sylwia Ressel. – Wsparcie sprzę-
towe przydaje się m.in. osobom, 
które uległy wypadkowi lub ich 
stan zdrowia nagle się pogor-
szył. Urządzenia do rehabilitacji 
są też potrzebne osobom z nie-
pełnosprawnościami, które chcą 
zwiększyć swoją aktywność spo-
łeczną oraz zawodową. Do dys-
pozycji osób potrzebujących są 
m.in. wózki inwalidzkie zwykłe 
i  aktywne, zestawy pionizują-
ce, balkoniki, kule inwalidzkie 

łokciowe i pachowe oraz ortezy. 
Można też wypożyczyć np. łóż-
ko rehabilitacyjne elektryczne, 
gorsety, podnośniki kąpielowe 
czy koncentratory tlenowe prze-
nośne i  stacjonarne. Są również 
rowery i aparaty do masażu.
Dodajmy na koniec, że w ubie-
głym roku z oferty punktu sko-
rzystało ok. 350 osób. Wypoży-
czyły one sprzęt na podstawie 
pisemnego wskazania o koniecz-
ności zastosowania otrzymanego 
od lekarza lub fizjoterapeuty.

(GR)

11 PLACÓWEK ŚWIADCZY POMOC BEZDOMNYM

w schronisku dla bezdomnych mężczyzn przy ul. równej w Gdańsku jest teraz ponad 70 miejsc noclegowych. to efekt za-
kończonej właśnie kompleksowej modernizacji ośrodka. prace remontowe kosztowały niemal 7,5 mln zł, a 80 proc. tej kwoty 
pozyskano dofinansowanie z Fundusz dopłat banku Gospodarstwa krajowego w wysokości 80% kosztów.

zmodernizowane schronisko przy równej

 – Odnowiony budynek przy 
ulicy Równej 14 będzie pełnił 
funkcję schroniska dla mężczyzn 
w  kryzysie bezdomności. Po-
prawa infrastruktury to bardzo 
istotna część pracy z  osobami 
doświadczającymi bezdomności. 
To jedno z działań w naszej pra-
cy w ramach polityki społecznej, 

którą realizujemy wspólnie 
z Miejskim Ośrodkiem Pomocy 
Rodzinie oraz z bardzo ważnymi 
partnerami, czyli organizacjami 
pozarządowymi – mówi Monika 
Chabior, zastępczyni prezydenta 
ds. rozwoju społecznego i  rów-
nego traktowania.
Po remoncie do dyspozycji jest 19 

przestronnych pokoi z  funkcją 
sypialnianą, dzięki czemu w bu-
dynku dostępnych jest ponad 70 
miejsc noclegowych. Większość 
pomieszczeń to pokoje 4 osobo-
we, ale znalazł się również jeden 
dwuosobowy, przystosowany dla 
osób z niepełnosprawnością.  
 – Parter budynku został 

przystosowany dla osób z  nie-
pełnosprawnościami. To właśnie 
tu powstał wspomniany pokój 
dwuosobowy. To pomieszcze-
nie o  odpowiedniej wielkości 
umożliwiającej swobodne po-
ruszanie się na wózku. Jest też 
osobna łazienka z  toaletą wy-
posażoną w  system przywoław-
czy – informuje Jędrzej Sieli-
wończyk z  Urzędu Miejskiego 
w Gdańsku.
Do dyspozycji potrzebujących 
są też nowe funkcjonalne prze-
strzenie, których wcześniej nie 
było w  tym budynku. To m.in. 
kuchnia, w  której znajdziemy 
wszystkie potrzebne sprzęty do 
przygotowania własnych posił-
ków przez użytkowników. Po-
jawiła się również przestronna 
jadalnia połączona z  przestrze-
nią wypoczynkową. Znajdzie 
się tam strefa telewizyjna i  bi-
blioteka. W  świetlicy przygo-
towano natomiast stanowisko 
komputerowe. Ponadto remont 
obiektu pozwolił na wygospo-
darowanie miejsca, które umoż-
liwi przeprowadzanie treningów 

rehabilitacyjnych.
Dodajmy, że w  Gdańsku aż 11 
placówek świadczy pomoc oso-
bom w  kryzysie bezdomności. 
Łącznie jest tam dostępnych ok. 
600 miejsc. Działa także „auto-
bus SOS – pomoc”, gdzie każ-
dego dnia mobilnie wydawane 
są ciepłe posiłki oraz odzież oso-
bom, które na co dzień pozostają 

w miejscach niemieszkalnych na 
terenie miasta. Ten sezon mo-
bilnego wsparcia potrwa do 31 
marca. Z oferty „autobusu SOS” 
korzysta średnio codziennie bli-
sko 70 potrzebujących, a w pla-
cówkach stacjonarnych dostęp-
nych jest łącznie ok. 600 miejsc.

(GR)
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Budżet Obywatelski to szansa 
na to, aby wziąć sprawy zwią-
zane z  przestrzenią publiczną 
w swoje ręce. Każdy mieszkaniec 
może zgłosić swój pomysł, wska-
zać czego brakuje w  dzielnicach 
Gdańska lub co należy poprawić 
albo zmienić.  

LICZY SIĘ POMYSŁ
Z  roku na rok przybywa w  na-
szym mieście nowych terenów 
rekreacyjnych, boisk wielofunk-
cyjnych, placów zabaw, siłowni 
zewnętrznych, tras rowerowych. 
Pomysłów nie brakuje również na 
zajęcia sportowe, kulturalne czy 
edukacyjne. 
Dzięki Budżetowi Obywatel-
skiemu mieszkańcy mają realny 
wpływ na to, jak zmienia się ich 
okolica. 
W  Budżecie Obywatel-
skim można zgłaszać projekty 

ogólnomiejskie, dzielnicowe 
oraz „zielone”. Mogą one doty-
czyć wielu obszarów tematycz-
nych: edukacji i  kultury, zdro-
wia, bezpieczeństwa,  inwestycji 
drogowych, sportu i  rekreacji, 
zieleni miejskiej.

- Zgłoszenie projektu to nic 
trudnego. Nie trzeba być eks-
pertem w  danej dziedzinie ani 
znać się na procesach inwesty-
cyjnych, żeby zgłosić swój po-
mysł. O  swoim pomyśle poroz-
mawiaj z  rodziną, sąsiadami, 
mieszkańcami, którzy mogą być 
zainteresowani jego realizacją. 
Następnie, wystarczy w prostych 
słowach opisać, co chcielibyśmy, 
żeby zostało zrobione i wskazać 
lokalizację, gdzie projekt miał-
by zostać zrealizowany, podać 
szacunkowy koszt oraz dołączyć 
listę mieszkańców popierających 

projekt. Jeśli zgłaszasz projekt 
dzielnicowy, zbierz przynajmniej 
1 podpis od mieszkańca danej 
dzielnicy, który popiera reali-
zację Twojego pomysłu. Jeżeli 
zgłaszasz projekt ogólnomiej-
ski, potrzebujesz 30 podpisów 
mieszkańców Gdańska – przy-
pomina Sylwia Betlej, dyrektor 
Biura ds. Rad Dzielnic i Współ-
pracy z Mieszkańcami

Nabór projektów trwa od 29 
stycznia do 25 lutego 2024 r.
Proces składania projektów od-
bywa się wyłącznie online po-
przez rejestrację w  systemie 
elektronicznym. Na stronie 
gdansk.pl lub www.gdansk.pl/
budzet-obywatelski znajduje się 
charakterystyczny żółty baner, 
który przekierowuje bezpośred-
nio do systemu elektronicznego, 
gdzie należy wypełnić formularz 
wniosku. 
  

KWOTA BO 2025
Suma środków przeznaczo-
nych na realizację projektów to  
21 526 022 złotych

Projekty ogólnomiejskie  
- 4 137 851 złotych
w  tym projekty ogólnomiejskie 
Zielonego Budżetu Obywatel-
skiego – 1 304 922 złotych.
Warto pamiętać, że maksymal-
ny szacowany koszt jednego pro-
jektu ogólnomiejskiego to 2 mln 
złotych, zaś ogólnomiejskie-
go projektu Zielonego Budże-
tu Obywatelskiego to 434 974 
złotych. 

Projekty dzielnicowe  
- 17 388 171 złotych
w tym projekty dzielnicowe Zie-
lonego Budżetu Obywatelskiego 
– 3 718 649 złotych.
Chętni mogą zgłaszać mniejsze 
inicjatywy do wysokości kwoty 
przeznaczonej na daną dzielnicę. 
Projekty dzielnicowe zgłaszane 
i  realizowane są w  35 jednost-
kach pomocniczych Miasta.  

KTO MOżE ZGŁOSIć  
PROjEKt?

W  Budżecie Obywatelskim 
mogą wziąć udział wszyscy 
mieszkańcy Gdańska, którzy 
mieszkają na stałe w  naszym 
mieście bez względu na wiek, 
zameldowanie czy obywatelstwo. 
Każdy może zgłosić swój pomysł: 
dorośli, młodzież i  dzieci. Wy-
starczy mieć ciekawą propozycję 
na co wydać publiczne pieniądze.

NA CO ZWRÓCIć UWAGĘ 
PRZY SKŁADANIU PROJEKTU?
SKOnSultuj Swój PROjEKt!
Katalog zadań Budżetu Oby-
watelskiego jest bardzo sze-
roki, obejmuje wszystko, co 
może być finansowane przez 

gminę. Tworząc projekt warto 
skorzystać z pomocy urzędni-
ków oraz pracowników jedno-
stek organizacyjnych miasta 
Gdańska i sprawdzić, jak dany 
pomysł wpisuje się w  miej-
scowy plan zagospodarowa-
nia przestrzennego, kto jest 
właścicielem terenu, jaki jest 
koszt projektu i  czy spełnia 
kryterium ogólnodostępności 
- czy umożliwia mieszkańcom 
swobodne, nieodpłatne korzy-
stanie z efektów jego realizacji. 
Przy projektach Zielonego 
Budżetu Obywatelskiego po-
mogą architekci krajobrazu 
i urbaniści z doświadczeniem 
w  zakresie edukacji architek-
tonicznej, konsultacji spo-
łecznych oraz projektowa-
nia przestrzeni publicznych 
z  Gdańskiego Zarządu Dróg 
i Zieleni.   

SZUKASZ INSPIRACJI?
Najlepiej przyjrzeć się przy-
kładowym realizacjom z  po-
przednich lat lub czerpać po-
mysły od mieszkańców innych 
polskich i europejskich miast.
Poznaj zasady składania pro-
jektów, sprawdź co możesz 
zgłosić do tegorocznej edycji – 
wszystkie informacje dostęp-
ne są na stronie internetowej: 
gdansk.pl/budzet-obywatelski

HARMONOGRAM BO2025
1) 29 stycznia – 25 lutego 2024 
r. – zgłaszanie projektów;
2) 29 stycznia – 22 marca 
2024 r. – weryfikacja formalna 
i wstępna projektów;
3) 29 stycznia – 28 czerwca 
2024 r. – weryfikacja projek-
tów przez Jednostki Organi-
zacyjne / Wydziały Urzędu 
Miejskiego;

4) do 9 sierpnia 2024 r. – wery-
fikacja projektów przez Zespół 
Konsultacyjny;
5) do 16 sierpnia 2024 r. – loso-
wanie numerów projektów do 
głosowania;
6) 9 września – 23 września 2024 
r. – głosowanie;
7) do 27 września 2024 r. – ogło-
szenie wyników głosowania.

W  pierwszych edycjach Budżetu 
Obywatelskiego często zgłaszano 
potrzeby remontów chodników, 
budowy boisk czy nowych placów 
zabaw. W  ostatnich latach, coraz 
częściej mieszkańcy zgłaszają po-
trzebę projektów ekologicznych 
- nowych nasadzeń, atrakcyjnego 
zagospodarowania miejskich zie-
lonych przestrzeni oraz na ofertę 
kulturalną, edukacyjną i sportową. 
Jakie pomysły zgłoszą gdańszczan-
ki i gdańszczanie w tym roku?

NaszE spraWY

po raz 12-ty gdańszczanki i gdańszczanie zdecydują, na co przeznaczyć część budżetu miasta. na realizację pomysłów jest 
ponad 21,5 mln złotych.  

startuje Budżet obywatelski w Gdańsku 2025!

Koordynacja Budżetu Obywatelskiego w Gdańsku: Biuro ds. Rad Dzielnic i Współpracy z Mieszkańcami  |  Referat ds. Współpracy z Mieszkańcami 
tel.: 58 323 66 51, 58 323 66 37, 58 323 63 37  |  e-mail: budzetobywatelski@gdansk.gda.pl  |  www.facebook.com/gdanskBO
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Administracja Osiedla Nr 1 PSM „Przymorze”, ul. Opolska 3 posiada do 
wynajęcia lokal użytkowy  o powierzchni  293m2 .

Lokal usytuowany jest wewnątrz osiedla, na parterze w ciągu pawilonów 
handlowo-usługowych przy ul. Śląskiej 66 (Restauracja Czardasz). 

Wyposażony jest w instalacje: elektryczną, c.o., z.w. i kanalizacyjną.

Szczegółowe informacje można uzyskać pod 
nr tel. 58/556-39-64

CIOS W DOMOWY BUDżET SENIORÓW

segregacja śmieci staje się nieodzownym elementem współczesnej odpowiedzialności za ekologię. to nie tylko jednostkowa, 
ale wspólna troska o nasze środowisko, ale i domowe budżety, ponieważ za źle posortowane odpady nakładane są kary finan-
sowe, które dla niektórych gospodarstw domowych mogą okazać się  dużym ciosem w domowy budżet.

system uderza w tych, którzy segregują 

Wprowadzony kilka lat temu sys-
tem segregacji odpadów komunal-
nych wciąż budzi wiele kontro-
wersji. Przede wszystkim chodzi 
o nakładanie kar za źle posegrego-
wane śmieci. Takich przypadków 
sporo odnotowano chociażby na 
terenie Powszechnej Spółdzielni 
Mieszkaniowej „Przymorze”.
 – Jestem przekonany, że problem 
złej segregacji  dotyczy prawie 
każdego śmietnika w Gdańsku. 
Postawiłbym  duże pieniądze, że 
w praktycznie każdej altance znaj-
dę śmietnik, w którym znajdują się 
źle posegregowane odpady. Jed-
nak nie ma żadnych ustalonych 
zasad, które określałyby nakła-
danie kar. Zarówno ustawa, jak i 
uchwała Rady Miasta Gdańska są 
tak skonstruowane, że system jest 
biało-czarny, a dodatkowo mamy 
jeszcze do czynienia z odpowie-
dzialnością zbiorową – komentuje 
Dariusz Szczepiński, kierownik 
Administracji Osiedla nr 2 Po-
wszechnej Spółdzielni Mieszka-
niowej „Przymorze”.
W niektórych gminach kary fi-
nansowe może przyniosły spo-
dziewany efekt, ale w miastach, a 

szczególnie w dużych budynkach, 
gdzie są duże skupiska ludzi jest 
inaczej. Tu obowiązuje odpowie-
dzialność zbiorowa, a kary finan-
sowe niesłusznie ponoszą przede 
wszystkim osoby starsze, które 
zazwyczaj najbardziej przykładają 
się do segregacji śmieci i robią to 
perfekcyjnie. A robią tak, ponie-
waż nie chcą ponosić dodatkowy-
mi kosztami narażać swojego i tak 
wątłego domowego budżetu.
– Niestety przychodzą do mnie 
mieszkańcy – emeryci starego 
portfela którzy mówią, że pie-
niądze, które trzeba było zapłacić 
ze złe segregowane śmieci miały 
być przeznaczone na jedzenie. 
Trudno spodziewać się, że wśród 
100 mieszkańców wszyscy będą 
perfekcyjnie segregować śmieci. 
Mam też wątpliwości w kwestii 
uznaniowości nakładania kar. 
Na naszym osiedlu wielokrotnie 
otrzymywaliśmy kary, a wiem, że 
są rejony nie są karane za to samo 
przewinienie. Nie negujemy po-
trzeby segregacji śmieci, ale musi-
my zająć się kwestią kar – tłuma-
czy Dariusz Szczepiński.
W zeszłym roku tylko na 

mieszkańców „dwójki” za źle 
posegregowane śmieci naliczono 
dodatkowe opłaty w wysokości 
ok.  50 tys. zł. Zdarza się, że nie-
które PGO są karane więcej razy. 
Zarządcy nieruchomości mówią, 
że wygląda na to, że kary nakła-
dane są w zależności od humoru 
osoby, która zajmuje się kontrolą 
segregacji. Opłaty nakładane są 
najczęściej za opakowania folio-
we, znajdujące się w pojemnikach 
na szkło.
 – Rada Osiedla i Zarząd naszej 
spółdzielni zgodziły się, abyśmy 
znaleźli sposób na rozwiązanie 
tego problemu. Będziemy sta-
rać się znaleźć jakiś sposób , by 
oszczędzić mieszkańcom dodat-
kowych wydatków – zapewnia 
kierownik Szczepiński. 
Podobny problem istnieje rów-
nież na innych osiedlach.
 – Na naszym osiedlu kontrole-
rzy najbardziej uczuleni są wła-
śnie na źle posegregowane szkło, 
gdzie zdarza się, że ktoś wrzuci 
inne odpady. Najczęściej kara-
ni byli mieszkańcy falowca, a 
sporadycznie osoby mieszkające 
w budynkach niskich – dodaje 

Andrzej Narkiewicz, kierownik 
Administracji Osiedla nr 4 PSM 
„Przymorze”. 
Odpowiedzialność zbiorowa – w 
tym przypadku – jest moralnie 
naganna. Zdaniem zarządców 
nieruchomości radni i władze 
miasta Gdańska powinni wy-
pracować system, który byłby 
skuteczny i nie uderzał w tych, 
którzy segregują śmieci. Zdyscy-
plinować mieszkańców jest trud-
no, ale odpowiedzialność zbioro-
wa – co pokazują przypadki na 
Przymorzu – jest problemem dla 
seniorów i osób, które borykają się 
z problemami finansowymi. Sys-
tem kar finansowych za niepo-
sortowane śmieci jest – delikatnie 
go określając – nieudany. Może 
warto byłoby stosować kary, któ-
rych wysokość zależałaby od ilo-
ści i rodzaju nieposortowanych 
odpadów? 
Już po zamknięciu tego wydania 
„Panoramy” odbyło się spotkanie 
władz miasta z przedstawicielami 
spółdzielni i wspólnot mieszka-
niowych. Tematem rozmów mia-
ły być sprawy administracyjne i 
techniczne związane z segregacją 
odpadów komunalnych. 
Miejmy nadzieję, że włodarze 
Gdańska znajdą rozwiązanie, 
które zadowoli wszystkie stro-
ny. Do tematu selekcji odpadów 
komunalnych na pewno wróci-
my w jednym z kolejnych wydań 
„Panoramy”.

(lubek)

Polska jest zobowiązana do 
osiągania coraz wyższych po-
ziomów recyklingu odpadów. 
Do 2025 roku musimy odzy-
skiwać ponad połowę wszyst-
kich wyrzuconych śmieci i ta 
wartość z każdym rokiem po-
winna rosnąć. Oznacza to, że 
również odpady produkowane 
przez gdańszczanki i  gdańsz-
czan muszą być na takim po-
ziomie poddane recyklingowi. 
W  przeciwnym razie gminę 
Miasta Gdańska, czyli nas 
wszystkich, czekają wysokie 
kary. 
Od wielu lat podejmowane są 
w  Gdańsku działania mające 
na celu uświadamianie miesz-
kankom i  mieszkańcom, jak 
wielkim problemem jest pro-
dukowanie coraz większej 
ilości śmieci. Liczne kampa-
nie społeczne i  informacyj-
ne takie jak „Żyj w  obiegu”, 
„Gdańsk bez plastiku”, czy „Ty 
też tak segreguj” kierowane są 
do wszystkich grup wieko-
wych, aby nagłaśniać problem 
i  uczyć właściwych postaw. 
Dzięki tym akcjom, a  także 
rosnącej odpowiedzialności 
i  wiedzy mieszkańców, ob-
serwujemy w  Gdańsku coraz 
skuteczniejsze segregowanie 
odpadów.
Niestety nadal zdarzają się 
problemy z  segregacją śmieci 

i  firmy wywozowe są zobo-
wiązane nakładać wówczas 
kary na właścicieli posesji. 
O  ile w  zabudowie jednoro-
dzinnej łatwo ustalić wino-
wajcę, o  tyle w  blokach czy 
budynkach wielorodzinnych 
jest to zdecydowanie trud-
niejsze. W  większości przy-
padków jednak nałożenie 
podwyższonej opłaty wpływa 
na poprawę przestrzegania 
zasad prawidłowej segregacji 
i  brak kolejnych zgłoszeń od 
firm wywozowych. Warto też 
zauważyć, że najczęściej kary 
nalicza się tylko w przypadku 
zdecydowanego lekceważenia 
zasad segregacji. 
Zgadzam się z tym, że odpo-
wiedzialność zbiorowa nie jest 
rozwiązaniem idealnym, ale 
chyba jedynym, jakie można 
w  takiej sytuacji zastosować. 
Nie wydaje mi się też, aby 
ktoś znalazł lepszy sposób na 
egzekwowanie staranniejszej 
segregacji odpadów. Zarządcy 
nieruchomości czy spółdziel-
nie mieszkaniowe w  swoich 
regulaminach mogłyby prze-
cież stosować wewnętrzne za-
sady rozliczania zarówno sta-
wek za śmieci jak i kar. War-
to też, abyśmy próbowali się 
wzajemnie wpierać i  zwracać 
uwagę również na zachowa-
nia naszych sąsiadów. 

aGNiEszka oWczarczak,  
przEWodNiczĄca radY miasta Gdańsk
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MIESZKAŃCY TROCHĘ SPOKOJNIEJSI

5 MILIONÓW LUDZI ODWIEDZIŁO NASZĄ HALĘ

każda nowa inwestycja realizowana na terenie miasta budzi wiele wątpliwości. w sprawie zagospodarowania działki przy 
ulicy czyżewskiego zadzwonili do nas zaniepokojeni mieszkańcy oliwy.

o zarządzaniu obiektem wielofunkcyjnym, inwestowaniu w nowoczesne technologie, współpracy z lokalnym biznesem i ka-
lendarzu imprez na rok 2024 w rozmowie z aleksandrą samborską opowiada magdalena sekuła, prezes spółki Hala Gdańsk-
sopot, operatora erGo areny, laureatka tytułu lidera sportu biznes polska 2023.

powstanie baza noclegowa na potrzeby 
obozów sportowych

Światowe gwiazdy zawitają do ErGo arENY

Nasi Czytelnicy byli zaintere-
sowani inwestycją, która ma 
być realizowana na działce na-
leżącej do Akademii Wycho-
wania Fizycznego i  Sportu, 
na której jeszcze do niedawna 
funkcjonował parking.
 – Dowiedzieliśmy się, że na 
tym terenie ma stanąć „tym-
czasowe osiedle” – tzw. fińskie 
domki, niezwiązane z  grun-
tem. Plotki mówią, że inwestor 
nie podłączy domków do miej-
skiej sieci, a wybuduje specjalne 
szamba. Przy takim rozwiąza-
niu osiedle może spowić chmu-
ra nieprzyjemnego zapachu. 
Postawienie domków spowo-
duje, że na osiedlu przybędzie 
mieszkańców, a  tym samym 
samochodów, a  miejsc parkin-
gowych w  tej części Gdańska 
jest jak na lekarstwo. Obawia-
my się, że inwestycja pogorszy 

komfort życia mieszkańców 
Oliwy – mówi nam Czytelnik.
Wyjaśnień na niektóre tematy 
udzieliła nam Joanna Biega-
nowska z  Urzędu Miejskiego 
w Gdańsku.
 – Zgodnie z wnioskiem i pro-
jektem budowlanym mowa 
o budowie budynków bazy noc-
legowej zgrupowań sportowych 
i  studenckich. Pozwolenie na 
budowę nie zostało jeszcze wy-
dane, ponieważ inwestor został 
zobowiązany do uzupełnienia/
poprawienia projektu o stwier-
dzone braki i   nieprawidłowo-
ści. Termin na usunięcie nie-
prawidłowości został ustalony 
na 5 marca – informuje Joanna 
Bieganowska, która dodaje, że 
plan miejscowy nie przewiduje 
możliwości podłączenia bu-
dynków do „szamb”. W projek-
cie przewidziano podłączenie 

obiektów do miejskiej sieci.
Nie do końca wiadomo jednak, 
jak rozwiązana będzie kwestia 
parkingowa.
 – Inwestor został zobowiązany 
do przedłożenia bilansu miejsc 
postojowych nie tylko dla pla-
nowanej inwestycji, ale dla 
całego terenu Akademii Wy-
chowania Fizycznego i  Sportu 
– dodaje Joanna Bieganowska. 
 – W  imieniu członków spół-
dzielni, a  szczególnie miesz-
kańców pobliskiego osiedla, 
mogę stwierdzić, że jesteśmy 
trochę uspokojeni odpowiedzią 
z Urzędu Miejskiego w Gdań-
sku. Rzeczywiście planowana 
inwestycja zaniepokoiła oko-
licznych mieszkańców. Mamy 
tylko nadzieję, że jej realiza-
cja będzie zgodna z  uzyska-
nymi informacjami, zarów-
no co do realizacji wymogów 

miejscowego planu zagospo-
darowania, jak również po-
szerzenia bazy parkingowej 
gdańskiej uczelni, ponieważ 

dotychczas studenci nagmin-
nie wykorzystują teren osiedla 
do parkowania pojazdów – ko-
mentuje Zbigniew Kopiński, 

prezes Robotniczej Spółdzielni 
Mieszkaniowej „Budowlani”.

(lubek)

– mija 13 rok funkcjo-
nowania ErGo arENY, 
symboliczne znaczenie tej 
liczby znamy, a jaka będzie 
trzynastka dla operatora 
gdańsko-sopockiej hali?
 – Satysfakcjonująca. Po szale-
nie trudnym dla przedsiębiorstw 
z  branży rozrywkowej okresie 
pandemii, znów działać możemy 
na pełnych obrotach. Imprez jest 
dużo, równie dużo mamy kolej-
nych rezerwacji, ludzie chętnie 
przychodzą do hali, która spraw-
dza się jako miejsce spotkań to-
warzyskich czy wyjść rodzinnych, 
a świadczy o tym choćby okrągła, 
zanotowana w ostatnim kwartale 
roku 2023, liczba 5 000 000 wi-
dzów uczestniczących w  impre-
zach od jej otwarcia. 

 – które wydarzenia miały 
dla pani szczególne znacze-
nie?
 – Trudno wyróżnić jedną im-
prezę, bo mieliśmy ich już prawie 
3 000, ale w  moim kibicowskim 
sercu wyjątkowe miejsce zajmują 
wydarzenia sportowe. To wyzwala 

szczególne emocje u gości i u nas, 
pracowników obiektu. ERGO  
ARENA przez 13 lat stała się do-
mem dla polskich siatkarzy, któ-
rych wspólnie z miastem Gdańsk 
przy okazji międzynarodowych 
turniejów gościliśmy już ponad 20 
razy, ale i  dla piłkarzy ręcznych, 
którzy odnotowywali tu histo-
ryczne zwycięstwa nad naszpiko-
wanymi gwiazdami reprezenta-
cjami Szwecji czy Niemiec.
Sopocki sport to oczywiście Halo-
we Mistrzostwa Świata w  lekko-
atletyce i prestiżowa CAVALIA-
DA, na której trzecią odsłonę i za-
wody hippiczne w ERGO ARE-
NIE mamy przyjemność zaprosić 
już w pierwszym tygodniu lutego. 

 – mecze, turnieje i zawo-
dy napędzają do dalszego 
działania?
 – I to jak! Wielki sport jest wizy-
tówką naszych miast, ale pamiętać 
trzeba też o  bieżących wydarze-
niach ligowych, które uatrakcyj-
niają kalendarz naszego obiektu 
i są dowodem zaangażowania lo-
kalnych pasjonatów. Siatkarskie 

mecze Trefla Gdańsk to bardzo 
uznana marka, a ostatnie, dosko-
nałe występy Trefla Sopot są na-
wiązaniem do koszykarskich po-
czątków funkcjonowania obiektu. 
Chcę, żeby ERGO ARENA była 
miejscem spotkań różnych środo-
wisk. Hala jest otwarta dla ama-
torów, dla sportu młodzieżowego 

– latem mamy bezpłatne cykle 
sportowe dla całych rodzin, np. 
popularne Rolkowisko, a  w  roku 
szkolnym, dwa razy w  tygodniu, 
na darmowe, sportowe zajęcia 
ogólnorozwojowe uczęszczać 
mogą dzieci w wieku 6–9 lat. Ze 
Stowarzyszeniem Trefl Pomo-
rze w  każdym miesiącu gościmy 

jedną lokalną szkołę – całodniowe 
spotkanie składa się z  treningu, 
warsztatu i  poznawania hali od 
kulis. 

 – czy spółce – operatorowi 
hali udało się wrócić do kon-
dycji przedpandemicznej?
 – Liczba imprez, frekwencja 
i  wyniki finansowe zdecydowa-
nie na to wskazują. W roku 2022 
zanotowaliśmy zysk księgowy, 
a  we wcześniejszych latach, za 
wyjątkiem okresu pandemii, wy-
nik operacyjny był dodatni, co 
oznacza, że miasta nie dokładają 
do bieżącego utrzymania obiek-
tu. W  rok 2024 weszliśmy bez 
jakichkolwiek obciążeń kredyto-
wych czy pożyczkowych. Rela-
tywnie dobra sytuacja spółki jest 
dziś efektem skorzystania z tarczy 
w  okresie pandemii, ale przede 
wszystkim wsparcia naszych 
partnerów biznesowych, stałych 
najemców lóż i, oczywiście, spon-
sora tytularnego – ERGO He-
stii. Współpracujące z nami firmy 
wykazały się w pandemii olbrzy-
mią solidarnością, zadecydowały 

o  dalszej realizacji, a  nawet za-
wieraniu nowych umów. Grupa 
ERGO Hestia i  rodzimy biznes 
potwierdziły, że są współgospo-
darzami tego miejsca i to właśnie 
dzięki wspólnym działaniom rok 
2024 zaczynamy z  rachunko-
wym komfortem i  wypełnionym 
kalendarzem.  

 – co czeka gości Ergo areny 
w roku 2024?
 – To będzie rok bogaty koncerto-
wo, a scenę zdominują polscy arty-
ści. W ERGO ARENIE usłyszy-
my m.in. młode pokolenie: sanah, 
Darię Zawiałow, MROZA i Taco 
Hemingwaya. Nie zabraknie 
światowych gwiazd, w  czerwcu 
wróci do nas Sting, a show ze zna-
komitymi oprawami muzycznymi 
połączone będą m.in. z  filmową 
Akademią Pana Kleksa czy ma-
larstwem Zdzisława Beksińskie-
go. Nadchodzące produkcje po-
świadczą, jak wielofunkcyjna jest 
ERGO ARENA i  potwierdzą, 
że emocje przeżywane na żywo to 
doskonały sposób na wzmacnianie 
naszej wspólnoty. 

NaszE spraWY

  magdalena sekuła, prezes spółki Hala Gdańsk-sopot, 
operatora erGo areny

 na tym terenie powstać ma baza noclegowa zgrupowań sportowych i studenckich
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MIESZKAŃCY WYKORZYSTAJĄ POTENCJAŁ?

NIE MA CHĘTYCH NA PRZEGLĄDY KOMINIARSKIE 

trwają intensywne prace remontowe w budynku przy paderewskiego 11 na gdańskim suchaninie po dawnym sklepie  
„krówka”, a po ich zakończeniu uruchomiony zostanie klub osiedlowy.

Już po zamknięciu tego wydania gazety zakończono ii etap procedury przetargowej dla większości prac remontowych i usług 
realizowanych na terenie spółdzielni mieszkaniowej „suchanino”. tydzień temu poznaliśmy oferty, a następnie po zamknięciu 
tego wydania „panoramy” zostały przeprowadzone ostateczne negocjacje, które powinny zakończyć się podpisaniem stosow-
nych umów. mimo iż przetarg rozpisany był szybko, nie było zbyt wielu chętnych na wykonanie prac remontowych.   

suchanino też będzie miało swój 
osiedlowy klub

szybko organizują przetargi,  
by wynegocjować dobrą cenę

O  planach utworzenia klubu 
osiedlowego mieszkańcy in-
formowani byli na Walnym 
Zebraniu które odbyło się 
w  czerwcu 2023r. oraz  na ła-
mach Panoramy w  roku ubie-
głym. Rozpoczęcie inwestycji 
przesunęło się jednak w czasie, 
ponieważ wystąpiły poważ-
ne trudności ze znalezieniem 
wykonawcy.
 – Musieliśmy ogłaszać kilka 
przetargów, aby wyłonić wy-
konawcę robót. Przedsiębior-
cy mieli już zapełniony portfel 
zamówień, a poza tym niektóre 
oferty znacznie przewyższały 
nasze możliwości finansowe – 
komentuje Rafał Jasiński, in-
spektor nadzoru budowlanego 
Spółdzielni Mieszkaniowej 
„Suchanino”. – Byliśmy jed-
nak zdeterminowani i w końcu 
znaleźliśmy wykonawcę. Pra-
ce budowlane rozpoczęły się 
i  prowadzone są pełną parą. 

Liczymy na to, że do końca 
maja wszystkie roboty, których 
jest całkiem sporo do wykona-
nia, zostaną zakończone.   
Wykonawca robót zakończył 
już m.in. prace rozbiórkowe, 
wykonano instalacje pod po-
sadzkowe i wylane zostały po-
sadzki oraz wykonano zabez-
pieczenia przeciwpożarowe  
konstrukcji stalowej budynku. 
Roboty przebiegają spraw-
nie, dlatego jest szansa, że in-
westycja zostanie ukończona 
wcześniej. 
 – Z  osiedlowego klubu będą 
mogli korzystać wszyscy 
mieszkańcy naszej spółdzielni. 
Mam nadzieję, że dzięki naszej 
inicjatywie znajdą się osoby, 
które będą chciały organizować 
zajęcia dla naszych mieszkań-
ców, a  oferta będzie atrakcyj-
na – dodaje Marek Bugaj, z-ca 
prezesa Zarządu Spółdzielni. 
Mieszkańcy Suchanina 

niejeden raz udowodnili, że 
drzemie w nich potencjał, dla-
tego wierzymy, że znajdą się li-
derzy, którzy wykorzystają po-
tencjał tego miejsca, a osiedlo-
wy klub na Suchaninie ze swo-
jej działalności znany będzie 
w  całym Gdańsku. O  postę-
pach przy uruchamianiu osie-
dlowego klubu będziemy oczy-
wiście informować na bieżąco.
 – Od dawna czekamy na dzień, 
kiedy na Suchaninie ponownie 
zacznie działać klub osiedlo-
wy. Dlatego z niecierpliwością 
czekamy na wiosnę, kiedy za-
kończy się remont obiektu przy 
Paderewskiego. Wielu z  nas 
pamięta czasy, kiedy funkcjo-
nował tu w latach 80-tych kul-
towy klub muzyczny „Burdl”. 
Teraz, kiedy prace budowlane 
ruszyły, wierzymy, że dla Su-
chanina znów wrócą dobre cza-
sy i mieszkańcy tej dzielnicy też 
będą mieli – jak w Oliwie czy 

na Przymorzu – swoje miejsce, 
gdzie będziemy mogli spoty-
kać się, organizować impre-
zy i  zajęcia – mówi nam Pani 
Krystyna.

(GR)

- Każdego roku staramy się 
szybko organizować prze-
targi, ponieważ wiemy, że 
przedsiębiorcy nie mają jesz-
cze zapełnionego kalendarza 
zleceń. Dzięki temu jesteśmy 
też w  stanie wynegocjować 
odpowiednią cenę. Na prze-
glądy kominiarskie nie wpły-
nęła żadna oferta. Ustawa 
o prawie budowlanym nakła-
da na nas wykonanie przeglą-
dów kominiarskich minimum 
raz w  roku, dlatego musimy 
znaleźć f irmę, która zajmie 
się tym zadaniem – komen-
tuje Marek Bugaj, wiceprezes 
Spółdzielni Mieszkaniowej 
„Suchanino”.
Mieszkańców osiedla najbar-
dziej interesują bez wątpienia 

kwestie remontowe. W  tym 
roku wymieniane będą m.in. 
wewnętrzne linie zasila-
nia w  budynkach wysokich 
(WLZ), remontowana będzie 
instalacja odgromowa. Za-
planowano również remont 
izolacji balkonów na terenie 
Nieruchomości I  – IV oraz 
tarasów i balkonów na Nieru-
chomości V. Na ten rok prze-
widziano także wymianę wo-
domierzy i  ciepłomierzy oraz 
drzwi wejściowych do klatek 
schodowych. 
Dodajmy jeszcze na koniec, 
że przetargi uwzględniły 
również odśnieżanie i  utrzy-
manie terenów zielonych. 

(GR)
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OSOWA

powstanie dom sąsiedzki 
Dyrekcja Rozbudowy Miasta 
Gdańska ogłosiła przetarg na 
przygotowanie projektu bu-
dowy Centrum Aktywności 
Lokalnej przy ul. Jednorożca. 
Prace nad projektem, który 
obejmuje również zagospoda-
rowanie terenu, mają potrwać 
2 miesiące.
Sposób zagospodarowania 
Domu Sąsiedzkiego, czy-
li m.in. jego funkcje, układ 
powierzchni, został wypra-
cowany w  czasie konsulta-
cji. W  jednym z  budynków 
przewidziano siedzibę bi-
blioteki miejskiej z  czytelnią 
i  salą warsztatową oraz Dom 
Sąsiedzki dzielnicy Osowa, 
który znajdować się będzie 
na pierwszym piętrze.  Ko-
lejny obiekt ma być przezna-
czony na wielofunkcyjną salę 
świetlicową dostosowaną do 
wymogów środowiskowego 

domu samopomocy oraz salę 
warsztatową. W  gmachu 
znajdować się będą sale i  ga-
binety terapeutyczne. Z kolei 
w  trzecim budynku zakłada 
się uruchomienie sali fitness, 
świetlicy młodzieżowej oraz 
pracowni artystycznych.  
W  zakresie dokumentacji 
będzie również projekt oto-
czenia budynków, w  tym 
m.in. przestrzeni piknikowej 
z  możliwością organizacji 
wydarzeń plenerowych czy 
wykorzystania ściany jednego 
z  budynków od strony parku 
na cele realizacji wystaw lub 
kina letniego. Przewidziano 
również utworzenie zielonego 
skweru z kwiatami i krzewa-
mi. Projekt uwzględni rów-
nież oświetlenie i monitoring. 

(GR)

TAŃSI I SKUTECZNIEJSI

Urzędnicy dostarczą decyzje 
Od 15 lat gdańscy urzędnicy 
dostarczają mieszkańcom de-
cyzje podatkowe. Z  każdym 
rokiem jest ich jednak coraz 
mniej. Jest to też efekt kampanii 
podatkowej on-line – Przyjazne 
deklaracje w Gdańsku.
Paulina Chełmińska z  gdań-
skiego ratusza mówi, że w tym 
roku drogą mailową deklara-
cję otrzyma blisko 21 tysięcy 
podatników. 
 – Osoby, które wybrały trady-
cyjną wersję, otrzymają swoje 
decyzje od pracowników urzę-
du, którzy do 10 lutego będą 
doręczać je osobiście. Jest to 
zdecydowanie bardziej ekono-
miczne oraz efektywniejsze roz-
wiązanie niż korzystanie z usług 
operatora pocztowego. Koszty 
doręczenia przez pracowników 
są niższe, a  skuteczność dorę-
czenia decyzji bezpośrednio do 
mieszkańców wynosi ponad 
90 procent – zapewnia Paulina 
Chełmińska.

W  tym roku 110 urzędników 
dostarczy ponad 100 tys. decy-
zji. Są one doręczane od ponie-
działku do soboty w godz. 9.00–
20.00. Osoby doręczające nie 
mają prawa pobierać od miesz-
kańców jakichkolwiek pienię-
dzy i  mają jedynie dostarczyć 
zamkniętą przesyłkę. Na żąda-
nie podatnika doręczyciele zo-
bowiązani są do przedstawienia 
legitymacji służbowej, a  osoby 
odbierające przesyłki powinny 
składać czytelny podpis na po-
twierdzeniu odbioru. Urzędnik 
może jednak zostawić przesyłkę 
u dorosłego domownika lub są-
siada, jeśli ten zobowiąże się do 
przekazania jej adresatowi.
Akcja potrwa do 10 lutego, a po 
tym terminie decyzje, które 
z  różnych powodów nie zosta-
ły doręczone adresatom, zosta-
ną przesłane za pośrednictwem 
operatora pocztowego.

(GR)

ROZMOWA Z ANDRZEJEM KOWALCZYSEM, RADNYM MIASTA GDAŃSKA

zimą pamiętajmy o dokarmianiu ptaków i kotów

 – kilka dni termu po raz 
kolejny opowiadał pan 
– tym razem dzieciom 
z przedszkola nr 13 przy 
ul. startowej – o ptakach 
żyjących z Gdańsku. od 
wielu lat zaangażowany jest 
pan w różnego rodzaju akcje 
związane z naszymi skrzy-
dlatymi przyjaciółmi.
 – Ornitologia to moje hobby od 
młodzieńczych lat, od dobrych 
kilku lat wiedzą na temat ptac-
twa żyjącego w  mieście dzielę 
się również z  mieszkańcami 
Gdańska. Także z  tym naj-
młodszymi, którzy podobnie, 
jak ich rodzice i  dziadkowie 
z  wielkim zainteresowaniem 

podchodzą do tego tematu. 
Żyjąc w  dużym mieście, za-
zwyczaj dostrzegamy te naj-
bardziej popularne gatunki jak 
wróble czy gołębie. Ale lista 
ptactwa żyjącego w mieście jest 
znacznie dłuższa, podobnie jak 
ich zasługi dla miejskiego eko-
systemu. Mówię także o  tym, 
jak prawidłowo karmić ptaki 
– tutaj przypomnę, że najlep-
szym pokarmem są nasiona ole-
iste np. słonecznik. Pamiętajmy 
o  tym szczególnie zimą, kiedy 
za oknem pada śnieg. To ciężki 
okres dla wszystkich zwierząt, 
również dla bezdomnych ko-
tów. Nie zapominajmy również 
o nich. Warto zostawić otwarty 

lufcik w piwnicy i trochę kocie-
go jedzenia. Dla nas to niewie-
le, dla tych zwierząt może to 
oznaczać przeżycie.

 – Jakie inwestycje czekają 
nas w 2024 roku?
W  tym roku miasto Gdańsk 
zaplanowało szereg inwesty-
cji w  podległych mu placów-
kach oświatowych na tere-
nie całego miasta. Na liście są 
zarówno przedszkola, szkoły 
podstawowe i  średnie. Wa-
chlarz zadań jest dość szeroki 
i  dotyczy zarówno moderni-
zacji infrastruktury technicz-
nej, rozbudowy pomieszczeń 
czy też wymiany oświetlenia. 

Mieszkańców Zaspy i  Przy-
morza z  pewnością zainteresują 
planowane inwestycje w Zespole 
Szkół Ogólnokształcących Nr 8 
przy ulicy Meissnera oraz w Ze-
spole Szkół Podstawowych nr 1 
przy ul. Jagiellońskiej. Tam re-
alizowane będą prace związane 
z  dostosowaniem budynku do 
obowiązujących przepisów prze-
ciwpożarowych oraz moderniza-
cją węzła żywienia. Z kolei żło-
bek przy ulicy Olsztyńskiej czeka 
modernizacja, na którą zaplano-
wano w  budżecie ponad 1 mln 
zł, a w Zespole Szkół Kreowania 
Wizerunku szykuje się dokończe-
nie przebudowy basenu, co będzie 
kosztowało niemal 7 mln zł. 

 – czy jest szansa na 
modernizację al. rzeczpo-
spolitej? W ostatnim czasie 
kilkukrotnie interweniował 
pan w sprawie złego stanu 
nawierzchni tej ulicy.
 – Kierowcy wielokrotnie in-
terweniowali u  mnie w  tej 
sprawie. Poza tym, niemal co-
dziennie sam doświadczam, jak 
w złym stanie jest ta ulica i że 
wymaga ona gruntownej mo-
dernizacji praktycznie na całej 
długości w  obu kierunkach. 

Na początek czeka nas budo-
wa przejścia dla pieszych wraz 
z  sygnalizacją świetlną w  ob-
rębie skrzyżowania Rzeczypo-
spolitej – Legionów – Hynka. 
Kolejnym krokiem będzie po-
prawa nawierzchni tej ulicy, co 
jest zaplanowane w  miejskim 
programie modernizacji ulic 
w Gdańsku. 

dziękuję za rozmowę.

Rozmawiał: Roman Szychowski


